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Det er fortsatt behov for å forbedre hjorteviltforvaltningen

• Mange av de store utfordringene i 
forvaltning av hjortevilt er de samme i dag 
som i 2009

• Et fåtall av tiltakene i strategien er fulgt opp, 
men flere resultatmål i strategien er nådd

• Det er et potensial for å gjøre det enda 
bedre. Vi ser behov for en ny strategiprosess 
for å sikre at det iverksettes tiltak for å 
håndtere dagens og fremtidens utfordringer. 

EVALUERING AV «STRATEGI FOR FORVALTNING AV HJORTEVILT»



Formålet med evalueringen var å etablere et kunnskapsgrunnlag for 
videreutvikling av en framtidsrettet hjorteviltforvaltning

Strategi, overordnede 
satsninger og fyrtårn

Tiltak/innsats Resultater Samlet vurdering og 
anbefalinger

• Hvordan – Hvilke 
tiltak/innsats har blitt 
utløst for å realisere 
strategien?

• Hvem – Hvilken del 
av forvaltningen har 
gjennomført 
tiltakene / stått for 
innsatsen?

• Hvilke ønskede 
resultater (under 
hvert fyrtårn) har  
man oppnådd av 
tiltakene/innsatsen?

• Hvilke deler av 
strategien er ikke 
fulgt opp?

• Hvilke deler av 
strategien kan sies å 
være vellykket, 
mislykket og 
fraværende?

• Hva er årsaken til at 
deler av strategien 
ev. ikke er fulgt opp?

• Hva er suksess-
faktorene i de tilfeller
det kan sies å være
vellykket?

• Hvordan bør det 
jobbes videre med 
en fremtidsrettet 
forvaltning av våre 
hjorteviltarter?
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Den gode samfunnsdialogen

1. Etablering av en nasjonal hjorteviltpolitikk med miljømål

2. Styrke samfunnsaksepten og øke rekrutteringen

3. Færre viltpåkjørsler

De dyktige aktørene

4. Nasjonalt kompetansesenter

5. Produksjon av kunnskap

6. Hjorteviltportalen

Styrket økonomi og forutsigbarhet

7. Gode økonomimodeller

8. Nyskaping og produktmangfold

9. Skogen og hjorteviltet

Strategien definerer tre satsingsområder og ni «fyrtårn»
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Evalueringen er basert på kunnskap, innspill og synspunkter fra hele 
forvaltningen

EVALUERING AV «STRATEGI FOR FORVALTNING AV HJORTEVILT»

Kilder for å 
svare ut 

evaluerings-
spørsmålene

Litteratur-
gjennomgang

Spørre-
undersøkelser

Intervjuer

Relevant og 
tilgjengelig 
statistikk

Søk på nett og i 
databaser

+ ekspertgruppe bestående av 
Johan Trygve Solheim, Vidar 
Holthe, Jo Inge Breisjøberget, 
Olav Hjeljord, Scott M. 
Brainerd, Maria H. Willebrand 
og Ståle Navrud.



• Det er ikke etablert en omforent nasjonal 
hjorteviltpolitikk med miljømål – slik strategien 
la opp til 

• Men, det finnes overordnede nasjonale 
miljømål (naturmangfoldloven mm.) 

• Det er etablert et forvaltningssystem med klar 
rollefordeling 

• Kommunenes mål varierer i detaljeringsgrad, 
tiltak kan være formulert som mål, og det kan 
være vanskelig å måle om mål blir nådd

• Hjorteviltstrategien er lite kjent for aktørene

Fyrtårn 1 - Etablering av en nasjonal hjorteviltpolitikk med miljømål
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Kilde: Spørreundersøkelsen til kommuner



• Samfunnsaksepten for jakt er sterk, men vi kan ikke 
si om aksepten er styrket siden strategien ble lagt 
fram. 

• Aksepten er sårbar, noe som taler for tiltak som 
sikrer aksepten i samfunnet. 

• Det er ikke utarbeidet en kommunikasjonsstrategi i 
offentlig regi. 

• Det bør vurderes tiltak for å bevare 
samfunnsaksepten, blant annet for å videreføre 
sunne verdier og holdninger blant jegere.

Fyrtårn 2 – Styrke samfunnsaksepten og øke rekrutteringen
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• Det er behov for bred mobilisering for å sikre 
fremtidig rekruttering 

• Det er ikke utarbeidet en offentlig 
rekrutteringsstrategi. Flere organisasjoner og 
aktører arbeider likevel strukturert med 
rekruttering av nye jegere. Offentlige og 
regionale viltfond bidrar til 
opplæringsvirksomhet.

• Basert på usikkerheten om fremtiden er det 
behov for en bred mobilisering for økt 
rekruttering av hjorteviltjegere.

• Vi anbefaler at det utarbeides en nasjonal 
strategi med handlingsdel for å rekruttere 
hjorteviltjegere.

Fyrtårn 2 – Styrke samfunnsaksepten og øke rekrutteringen
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Oppgitte barrierer for å sikre rekruttering av hjorteviltjegere, i 
prosent
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N=332. Kilde: Spørreundersøkelse.
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Kommuner rangert etter andelens størrelse

Målet om å redusere viltulykker ble ikke nådd. 
Likevel er det vanskelig å slå fast at strategien 
ikke har hatt en effekt. 

• Viltulykker er et problem som berører flere 
sektorer og deler av samfunnet. Det blir 
gjennomført mange lokale og regionale mindre 
tiltak mot viltulykker. 

• Stort behov for tydeligere plassering av 
ansvaret for å unngå viltpåkjørsler og midler til 
gjennomføring og evaluering av ulike tiltak. 

Fyrtårn 3 – Færre viltpåkjørsler
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N=144. Kilde: Spørreundersøkelsen til kommuner

Andel av kommunale viltfond som går til å dekke kommunens 
utgifter til ettersøk og håndtering av skadd vilt og fallvilt i 
kommunen, i prosent



Fyrtårn 4 – Nasjonalt kompetansesenter / øke kompetansen i alle 
ledd av hjorteviltforvaltningen

Forvaltningen består av dyktige aktører, men det er potensial for å bli enda bedre

• God tilgang på relevante data og gode forvaltningsverktøy. Høy kunnskap og kompetanse. 

• Potensial for å koordinere, dele og spre kunnskapen bedre. 

• Tiltaket om å opprette et nasjonalt kompetansesenter er ikke gjennomført, men mange av funksjonene til 
senteret er ivaretatt av andre aktører. 

Våre forslag til tiltak er:

1. Styrke og tydeliggjøre forventninger til fylkeskommunene om å være veileder og koordinator for kommunene 

2. Tydeliggjøre forventninger til kommunenes ansvar i hjorteviltforvaltningen – og utvikle veiledning for 
gjennomføring

3. Vurdere økt statusrapportering fra kommune til fylkeskommune på oppgaveansvaret, jf. første kulepunkt.

EVALUERING AV «STRATEGI FOR FORVALTNING AV HJORTEVILT»



Kunnskapsproduksjonen ser ut til å være god, men det 
er potensial for å ta kunnskapen mer i bruk

• Utviklingen i forskning på hjortevilt ser ut til å ha vært 
positiv siden strategien ble lagt frem. 

• Det er behov at kunnskapen i større grad blir kjent og 
tatt i bruk i forvaltningen, både på lokalt og regionalt 
nivå. 

Våre forslag til tiltak er:
1. Stimulere til kompetanseheving i kommunene, eks. 

tydeliggjøre at viltfondsmidler kan benyttes til å stimulere 
til møteplasser for kunnskapsoppdatering og –deling. 

2. Utvikle Hjorteviltportalen for å i større grad nå frem med 
kunnskapen (relatert til Fyrtårn 6).

Fyrtårn 5 – Produksjon av kunnskap
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Utvikling i antall vitenskapelige artikler om hjortevilt produsert 
av norske forskningsinstitusjoner* 

y = 2,4658x + 40,052
R² = 0,7009
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*For å komme frem til oversikten har vi søkt etter ordene moose, alcec alces, red deer, cervus

elaphus, roe deer, capreolus capreolus, wild reindeer, rangifer tarandus. Vi har søkt blant artikler der

minst én av forfatterne er affiliert til en institusjon i Norge. Kilde: Web of Science og Scopus



Hjorteviltportalen ble utviklet som et tiltak av strategien, og 
anses som en suksess.

Vi ser stort potensial for å videreutvikle portalen og gjøre den 

mer tilgjengelig for alle målgrupper, og samtidig øke antall 

brukere. Våre forslag:

1. Gjøre Hjorteviltportalen mer levende

2. Arrangere webinarer om aktuelle temaer

3. Sette opp tidspunkter hvor brukere kan stille spørsmål og

få svar

4. Utvikle innhold mer rettet mot barn og unge / grunnskole

5. Opprette en database med alle relevante publiserte 

rapporter og artikler, der man kan søke på tema, og hvor 

de nyeste publikasjonene dukker opp først

Fyrtårn 6 – Hjorteviltportalen

EVALUERING AV «STRATEGI FOR FORVALTNING AV HJORTEVILT»

*Data for antall brukere i perioden 2014 til 2016 var ikke mulig å oppdrive. Kilde: NINA

Besøkstall på Hjorteviltportalen (hjortevilt.no)*
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• Målene om mer målrettet bruk av viltfond, bedre 
måloppnåelse og tverrfaglig eierskap til utfordringer og 
muligheter, er ikke nådd. 

• Vi er imidlertid kritiske til om økte overføringer fra stat til 
kommunal sektor (tiltaket) er løsningen. Den grunn-
leggende utfordringen er at kommunene og fylkes-
kommune har liten forståelse for hvorfor hjorteviltforvalt-
ningen er en viktig forvaltningsoppgave og hvordan 
oppgavene best kan løses. Det ligger et stort potensial i å 
tydeliggjøre viktigheten av å ta oppgaven på alvor slik at 
kommunal sektor prioriterer oppgaven i høyere grad. 

Mulig tiltak:

1. Sette i gang prosjekter som viser betydningen av god

hjorteviltforvaltning for lokalsamfunnet

2. Tydeliggjøre statlige forventninger

Fyrtårn 7 – Gode økonomimodeller
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• Målene er ikke fullt oppnådd, selv om det har vært 
aktiviteter i samsvar med strategien på deler av 
området. 

• Jakt, opplevelsesturisme og nisjeproduksjon er ikke 
anerkjent som en viktig landbruksnæring i dag (den 
overgripende målsetningen i strategien). 

Viktigste forslag til tiltak:

• Aktiv oppfølging av handlingsplanen fra LMD 2019

• Utvikling av infrastruktur og forenkle regelverk for 
kjøttsalg 

Fyrtårn 8 – Nyskaping og produktmangfold
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Foto: Johan Trygve Solheim, Norsk Hjortesenter 



Det er umulig å vurdere om produksjonen av tømmer 

og vilt er optimal – det er behov for mer kunnskap på 

feltet 

Fyrtårn 9 handler om et helhetlig syn på virkeproduksjon og hjortevilt for 

å få best mulig økologisk og økonomisk utnyttelse av produkter fra 

skogen. Produksjon av tømmer og vilt kan ha blitt mer optimal, men det 

skyldes sannsynligvis tilfeldigheter. 

Våre forslag til tiltak er blant annet:

• At det utvikles konkrete eksempel med ulike forvaltningsmål til 

kommunene

• Obligatorisk «sjekkliste» for hjorteviltsaker som kommunene kan 

bruke for å sikre rett saksgang og unngå misforståelser.

• Tydeliggjøre viktigheten av samarbeid på tvers av kommunegrenser 

• Økt koordinering av jaktvald

Fyrtårn 9 – Skogen og hjorteviltet
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Det vil generelt være lettere å sikre at tiltak og resultater

realiseres dersom:

• Det går klart frem hva man ønsker å oppnå og hvilke tiltak 

eller handlinger som skal til for å oppnå målene

• Tiltakene er konkrete og tydelige (i den grad det er 

hensiktsmessig å spesifisere tiltak)

• Det er tydelig hvem som er ansvarlig for å realisere tiltak 

og oppnå resultater (og tidsplan)

• Det sikres tilstrekkelig finansiering for å realisere tiltak og 

resultater

• Måloppnåelse i liten grad er avhengig av forhold man ikke 

direkte kan påvirke

Hva har vært suksessfaktorene i de tilfeller strategien kan sies å være 
vellykket?

EVALUERING AV «STRATEGI FOR FORVALTNING AV HJORTEVILT»



• Totalt sett virker mange av de store utfordringene i 
forvaltning av hjortevilt å være de samme i dag som i 2009. 

• Gjennom evalueringsperioden har vi identifisert noen 
temaer som ikke er tilstrekkelig fremtredende i strategien 
og/eller som det ikke er gjort nok på, og som det bør 
vurderes å rette mer fokus mot i videre arbeid:

- Forvaltningen av rådyr, sammenliknet med forvaltning av elg, 
hjort og villrein

- Samspillet mellom de ulike hjorteviltartene og mellom hjortevilt 
og øvrig økosystem er heller ikke tydelig nok

- Temaer som dyrevelferd, klima og miljø og arealpolitikk i mindre 
grad synes å være dekket gjennom tiltak og resultater

• Det virker å være et stort behov for bedre samarbeid og 
koordinering, som det bør ses nærmere på i videre 
strategiarbeid.

Hvilke deler av strategien kan sies å være mislykket eller fraværende?

EVALUERING AV «STRATEGI FOR FORVALTNING AV HJORTEVILT»



Samfunnsaksept og 

rekruttering

Viltpåkjørsler Kompetanse og kunnskap Riktige prioriteringer Næringsutvikling Optimal bestandsstørrelse

Utarbeide offentlig 

kommunikasjonsstrategi og 

rekrutteringsstrategi, jobbe 

for videreføring av sunne 

verdier og holdninger blant 

jegerne.

Eier av samferdselsårer 

betaler for viltpåkjørsler, 

utgifter til skadd vilt og 

fallvilt som følge av trafikk-

påkjørsler trekkes ut av 

kommunale viltfond.

Tydeliggjøre ansvaret for 

oppgaver fylkes-

kommunene og 

kommunene har i dag, 

veiledning av kommuner, 

videreutvikling av Hjortevilt-

portalen, bl.a. bedre 

søkemotor for alle relevante 

publiserte rapporter og 

artikler. Utvikle oversikt 

over risikofaktorer og tiltak 

mot disse på overordnet og 

lokalt nivå. 

Tydeliggjøre nasjonale 

forventninger gjennom 

bedre veiledning m.m., 

tydeliggjøre viktigheten av å 

ta oppgaven på alvor. 

Aktiv oppfølging av 

Handlingsplan for nærings-

utvikling basert på 

høstbare viltressurser 

(LMD, 2019).

Tilrettelegge for samarbeid 

på tvers av eiendoms-

grenser, eks. å etablere 

møteplasser, jakt utenom 

ordinære jakttider. Samt økt 

kunnskap om 

sammenhenger og 

samfunnsverdier.

Det er behov for en ny strategiprosess for å sikre at det iverksettes tiltak 
for å håndtere dagens og fremtidens utfordringer

EVALUERING AV «STRATEGI FOR FORVALTNING AV HJORTEVILT»



Det er fortsatt behov for å forbedre hjorteviltforvaltningen

• Mange av de store utfordringene i forvaltning av hjortevilt er de samme i dag som i 2009
- Samfunnsaksepten for jakt er stabil, men sårbar

- Det må rekrutteres for å sikre nok jegere

- Viltpåkjørsler er omtrent på samme nivå

- Det produseres mer forskning og kunnskap, men den bør tas mer i bruk

- Den offentlige delen av forvaltningen prioriteres for lite

- Samarbeid på tvers av geografiske grenser kan bli bedre

- Potensialet for næringsutvikling er lite utprøvd

- Det er lav produktivitet i mange stammer

- Utfordringer med beite- og skogskader

• Et fåtall av tiltakene i strategien er fulgt opp, men flere resultatmål i strategien er nådd

• Det er et potensial for å gjøre det enda bedre. Vi ser behov for en ny strategiprosess for å sikre at det 
iverksettes tiltak for å håndtere dagens og fremtidens utfordringer

EVALUERING AV «STRATEGI FOR FORVALTNING AV HJORTEVILT»
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